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Selisoo matkarajal suurlauka 
ääres asuv vaatetorn suleti 
külastajatele juba aastapäe-
vad tagasi, sest oli veidike 
kreeni vajunud. Tänavu keva-
del kukkus torn ümber ning 
eeloleval talvel on plaanis see 
juppideks lõigata ja soost väl-
ja vedada.

"Puit küll, aga praegusel 
kujul on see juba jääde, mi-
da kaitsealale jätta ei saa, sest 
tekitaks tuleohtu," ütles RMK 
loodushoiuosakonna Kirde-
Eesti piirkonna juhataja Hei-
nar Juuse.

Uut torni ajahambale al-
la andnu asemele ehitada po-
le RMK-l plaanis. Juuse sõnul 
polnud selle torni järele tege-
likult juba selle ehitamise ajal 
vajadust: "Ühegi suurema lin-
nutee äärde see ei jää, et lin-
nuvaatlejatel sinna asja oleks; 
vaadata pole sealt midagi pea-
le järve, paari mobiilimasti ja 
puulatvade." 

Kaks torni jääb alles
"See probleem on terves 

Eestis, et valdavalt aastatel 
2000-2002 ehitatud puittorni-
de eluiga hakkab lõpule jõud-
ma ning tuleb tõsiselt kaalu-
da, kas on mõtet remontida 
või oleks targem lammutada," 
rääkis Juuse möödunud sügi-

LOODUS: Vaatetornid ja laudteed vajavad pidevalt lappimist

RMK lammutab Selisoo 
vaatetorni

HEINAR JUUSE 

Ühegi suurema linnutee 
äärde see ei jää, vaadata 
pole sealt midagi peale jär-
ve, paari mobiilimasti ja 
puulatvade.

Riigimetsa majandamise keskus lammu-
tab Selisoo vaatetorni, kavandab ohtlikuna su-
letud Kotka vaatetorni kordategemist ning jät-
kab Iisaku vaatetorni detailide vahetamist. 

sel, et omal ajal rajati vaate-
torne mitte alati kõige pare-
mini läbi mõeldud kaalutlusel, 
pealegi on looduspilt kümne 
aastaga muutunud, puud kõr-
gemaks kasvanud ja igal pool 
polegi neist tornidest enam 
eriti midagi vaadata. 

Kotka matkaraja vaatetorn 
on nüüdseks samuti külasta-
jatele ohtlikuna suletud: põ-
hikonstruktsioon on küll veel 
tugev, aga ülemise platvormi 
mädad talad vajavad väljava-
hetamist. 

"Kui raha saame, võtame 
rekonstrueerimise juba tal-
vel ette," lubas Juuse, et Kotka 
vaatetorn jääb alles. Nagu ka 
Iisaku oma, mis mullu mõnda 
aega suletud oli ning kus oht-
likuks muutunud jupid sügisel 
ja kevadel välja vahetati. 

"Uus torn peaks kaheksa-
üheksa aastat ilma igasugus-
te remontideta püsima, pä-
rast seda on juba igal aastal 
vaja midagi teha. Ka Iisakus 
tuleb paaril järgmisel aastal 
veel üht-teist välja vahetada, 
sest vanad detailid jätkavad 
aegumist."

Rohkem vaatetorne RMK-
l Ida-Virumaal polegi ja ühtki 
uut ehitada ei ole kavas.

Laudteed kaua ei kesta
Laudteid hakati matkarada-

dele ja puhkealadele pinnase 
kaitseks rajama samuti 2000. 
aastal. 

"Peaaegu igal matkarajal on 
mingi jupike laudteed, Selisoo 
ja Kotka matkaraja omad on 
kõige olulisemad," pakub Hei-
nar Juuse, et koos puhkealade 
laudteedega võib nende kogu-
pikkus olla seitse-kaheksa ki-
lomeetrit.

Märksa pikemat aega laud-
teid ehitanud soomlaste koge-
muse põhjal peaks selline tee 
vastu pidama isegi kuni ka-
heksa aastat; meie kogemus 
ütleb, et üle viie-kuue aasta 
need remondita ei kesta.

"Võib-olla on meil vale 
puit?" arvas Juuse. "Soomla-
sed kasutavad peamiselt le-
hist, meie tegime matkarada-
de laudteed ainult haavast, ku-
na see puit peaks niisketes tin-
gimustes paremini vastu pi-
dama, paraku hakkasid lauad 
vihma ja päikese mõjul kaar-
duma ning lõhki kiskuma. Üle-
eelmisel aastal asendasime Se-
lisoos kaks kilomeetrit männi-
ga, praegu näeb see küll ilus 
välja, aga vara on veel mida-

gi arvata. Selisoo raja Väike-
Pungerja-poolne ots tuleb sa-
muti uuendada, ilmselt teeme 
ka seda männiga."

Puhkealade männist ja 
kuusest tehtud laudteed üle 
nelja-viie aasta vastu ei pea, 
aga eks seal ole ka koormus 
suurem. 2008. aastal Kauk-
sisse luite kaitseks ehitatud 
trepp ja vaateplatvorm vaja-
vad igatahes kapitaalset re-
monti. Niipea, kui selle jaoks 
raha eraldatakse.

Asemele hakkpuit
"Kui selliste rajatiste re-

konstrueerimiseks lähiajal 
raha ei anta, peame hakka-
ma neid objekte järjest sul-
gema," tõdes Juuse. "Loodu-
sele see midagi hullu kaasa 
ei too, sest mõju, mille eest 
neid kaitsta püüame, on tek-
kinud aastakümnetega ja veel 
paar aastat lisaks märgatavat 
kahju ei tekita. Laudteed pole 
mõnes kohas enam üldse põh-
jendatud, sest taimestik, mi-
da nende rajamise ajal kaits-
ta taheti, on piisavalt taastu-
nud ning mõnes teises kohas 
oleks selline tee võib-olla hoo-
pis vajalikum."

Laudteede korrashoiu ku-
lukusele mõeldes kavatseb 
RMK need mõnes kohas hoo-
pis puisteteedega asendada. 
Näiteks Porunis, kus vee ta-
sapind on nii palju langenud, 
et laudtee pole enam eriti olu-
line, on kavas need rajad hoo-
pis hakkpuiduga katta. Mõnel 
pool võib puistematerjalina 
kõne alla tulla ka purustatud 
kruus - kindlasti peab see ma-
terjal olema looduslik. 

Oma hiilgeaegadel uhkena kõrgunud Selisoo vaatetorn hakkas juba mullu kreeni vajuma ja kukkus tänavu kevadel sootuks 
ümber. livejournal.com 

Isamaa ja Res Publica Liidu Ida-
Virumaa osakond korraldab 
Narvas Peetri väljakul valimis-
eelse piketi eesmärgiga juhtida 
linnavõimude tähelepanu piiri-
linna teede seisukorrale.

IRLi Ida-Virumaa osakon-
na juht Janek Raik registree-
ris Narva linnakantseleis pi-
keti, mis toimub 26. septemb-
ril kella 12.30-14.00 Peetri väl-
jakul linnavalitsuse akende all. 
Osavõtjate arvuks on avalda-
tud kuni 100 inimest koos möö-
dakäijatega.

Raik ütles rus.err.ee-le, et 
piketi peaeesmärk on juhtida 
linna juhtkonna tähelepanu 
Narva teede halvale seisukor-
rale. Raik ei eita, et pikett on 
eelseisvate valimistega seotud 
ja et niiviisi loodetakse väljen-
dada nende erakonna kandi-
deerijate mõtteid.(rus.err.ee)

IRL piketib 
Narvas

Esimesel väljakutsel tulest 
päästetud maja süttis öösel 
uuesti ning langes tuleroaks. 

Pühapäeva õhtul kell 16.59 
teatati häirekeskusele, et 
Kohtla-Järve Viivikonna linna-
osas Rahu põigus põleb eramu 
katus. Sündmuskohale sõitsid 
päästjad Jõhvi, Narva ja Sil-
lamäe päästekomandost ning 
meedikud. Päästjate saabu-
des selgus, et põlesid puidust 
ühekorruselise elamuga kokku 
ehitatud kuur ja küttepuid täis 
puusara lahtise leegiga ning 
ohus oli elumaja.  

Põlengu kustutamiseks tu-
li küttepuud kopplaaduri abil 
laiali vedada, teatas Ida pääs-
tekeskuse pressiesindaja. Tu-
li oli osaliselt levinud elumaja 
katuse alla ning põlengu kustu-
tamiseks tuli päästjatel avada 
osaliselt katusekonstruktsioon. 
Päästjad kustutasid tulekahju 
kell 20.51. Kuur ja puusara hä-
visid tules täielikult, maja süt-
timise hoidsid päästjad ära. 

Öösel kell 00.07 teatati, et Vii-
vikonnas on jälle süttinud elu-
maja ning ohus on 10-15 meetri 
kaugusel asuvad hooned. Samu-
ti oli teada, et ühes hoones hoi-
takse tehnikat ning anumaid kü-
tusega. Sündmuskohale sõitsid 
päästjad Jõhvi, Narva ja Silla-
mäe päästekomandost. Selgus, 
et põles sama maja, mille kuu-
ri ja sara kustutustööd lõpeta-
ti ligi neli tundi tagasi. Seekord 
oli tuli alguse saanud elumaja 
osa verandast, mis asus kuuride 
suhtes teisel pool maja. Päästjad 
lammutasid laiali maja voodri 
tulekollete kustutamiseks. Tu-
lekahju kustutati lõplikult kell 
2 öösel. Hoone hävis tules täieli-
kult. Inimesed vigastada ei saa-
nud. (PR) 

Tulest 
päästetud 
maja hävis 
samal ööl

ARVAMUS
KOMMUNISTIDE SÜÜL ON 
SÕNAL "SOTSIALIST" 
SIIANI HALB KÕLA

Eelmisel 
reedel külas-
tas Narvat 
Euroopa Par-
lamendi aus-
terlasest 
sotsialistide 
fraktsiooni 
juht Hannes Swoboda, kel-
le käest Põhjarannik uuris, 
mida sotsiaaldemokraadid 
peaks tegema, etmängida 
olulisemat rolli Eesti ja Nar-
va poliitikaelus. LK 2

UUDISED
ORU JA SOMPA VÕLGNIKE 
ARV KAHANES

Kohtla-Järve väikestes lin-
naosades, kus eelmistel 
aastatel algas kütteperiood 
võlgade tõttu alles hilissügi-
sel, on tänavu teisiti. Kül-
made saabudes saavad 
siin sooja kõik majad. LK 3

KULTUUR
KULTUURIPÄRANDI 
RIKKUSED 
"RAHVUSKULTUURIDE 
LOOMEPAJAS"

Jõhvi kontserdimaja oli pü-
hapäeval tulvil värve ja ini-
mesi - siin toimus Eesti-
maa rahvusvähemuste päe-
vale pühendatud ja ligi kol-
mesaja osavõtjaga X Ida-Vi-
rumaa kultuuriseltside fes-
tival. LK 5
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Kui palju olete kursis Ees-
ti olukorraga?

Olen siin mitmel korral 
käinud ja muidugi on meil ol-
nud arutelusid kolleegidega 
EPs ning kohapeal. Tean riigi 
presidenti juba mitmeid aas-
taid.  Olen kursis, aga mitte 
liiga hästi, sest tegeleme 28 
liikmesriigiga.

Millised on teie arvates 
meie peamised probleemid? 

Kui vaadata majandus-
näitajaid, näeb, et Eesti ma-
jandus kasvab - pärast väga 
suurt kriisi. Siiani lahkub rii-
gist palju noori, üpris kvali-
fitseeritud rahvast ja see on 
Eesti jaoks üks suuremaid 
probleeme. Dünaamika, mi-
da näeme, ei sisalda uute töö-
kohtade loomist, mis oleks 
neile ahvatlevad, et nad jääk-
sid omaenda maale. 

Mis on Austria ja Eesti 
peamised erinevused? 

Austria oli ainus maa, kust 
N. Liit omal ajal lahkus, ja 
seetõttu oleme väga-väga õn-
nelikud. Eestil nii palju ei ve-
danud ja see loob siiani palju-
sid probleeme. Tänu tõsisele 
orienteeritusele Saksa turu-
le on meil õnnestunud hoida 
madalat töötusemäära ja se-
da eriti noorte seas. Meil on 
siiani tugev tööstus - me pole 
olnud tööstusmaa Habsburgi-
de impeeriumis, tollal oli se-
da rohkem Tšehhoslovakkia. 
Kuid meil on tekkinud uusi 
tööstusharusid, meil on väga 
kvalifitseeritud tööjõudu. Ja  
nüüd, pärast kommunistlike 
režiimide langemist, oleme 
maailma keskmes, kus saame 
arendada häid kaubandus- ja 
majandussuhteid.

Millised on sarnasused?  
Me oleme väikesed riigid 

- Austria on Eestist küll suu-
rem, aga võrdluses suurriiki-
dega oleme samuti väike. Ka 
meie oleme kasutanud veidi 
ELi raha oma riigi arenguks. 

Mis on teie arvates selle 
põhjuseks, et sotsiaaldemo-
kraadid pole Eestis siiani eri-
ti edukad?

Kõigi ekskommunistlike 
riikide puhul, mis nimetasid 
end sotsialistlikeks  maadeks, 
on sõnal "sotsialism" siiani ne-
gatiivne maik juures. See on 
üks põhjusi, miks sotsiaalde-
mokraatlikud parteid pole pii-
savalt atraktiivsed. Teine pob-
leem - teil on suur vene keelt 
kõnelev vähemus ja sotsiaal-
demokraadid kõhklesid nen-
de kaasamisel, sest kardeti, 
et see võib toetust eestlaste 
seas langetada. Kuid ma näen 
toetuse kasvu ja soovin, et see 

Kommunistide süül on sõnal 
"sotsialist" siiani halb kõla

Eelmisel reedel külastas Narvat Euroopa Parla-
mendi (EP) austerlasest sotsialistide fraktsiooni juht 
Hannes Swoboda, kelle käest Põhjarannik uuris, mi-
da sotsiaaldemokraadid peaks tegema, et mängi-
da olulisemat rolli Eesti ja Narva poliitikaelus.

jätkuks, et suureneks sotsiaa-
lne tasakaal ja et see oleks sa-
mal ajal kombineeritud eraet-
tevõtlusega.

Tutvusite just Narva linna-
ga - kuidas see teile tundub?

Kole oli linna hävitamine 
- varem oli tegu ju väga ilu-
sa linnaga, lausa juveeliga. 
Aga praegugi näeme taasta-
misi ja restaureerimisi. Nar-
va võib tagasi saada osa oma 
atraktiivsusest - arvestades 
valmis turismiturgu, aren-
damisel olevat linnasüdant 
raekojaplatsi ja kolledži üm-
ber ning linnust. Kui piiriüle-
tus saab normaalseks - näitad 
passi ja lähed üle -, mitte koos 
nende tülikate protseduuride-
ga, mis on praegu. Oleks hea, 
kui piirilepe kirjutatakse al-
la, vahest ehitatakse siis ka 
uus sild ning inimesed saavad 
reisida Venemaale ning Vene-
maalt siia vabalt ja kiiresti. 
Siis saab Narva uue tähtsuse 
- koos uute väike- ja keskmist 
sorti ettevõtete ja kvalifitsee-
ritud tööjõuga. Ma pole pikas 
perspektiivis Narva suhtes nii 
negatiivselt meelestatud. 

Mis nõu te annate oma Ees-
ti sõpradele, näiteks Jevgeni 
Ossinovskile, et nad suudak-
sid oma positsiooni siin pa-
randada?

Väga tähtis on avaliku sek-
tori ja ausate poliitikute kaa-
samine pikaajalise plaani 
koostamisse, mis tooks lin-
nale uut köitvust. Isiklik pü-
hendumine linnale peab ole-
ma täielik. Võistluses oposit-
sioonierakondadega - on olu-
line, et sul on opositsioon ja 
võistlus, sest ei saa jääda või-
mu juurde igaveseks - tuleb 
siia tuua uued investorid ja 
näidata neile, mis on võima-
lik; tugevdada sidemeid Ve-
ne poolega. Kui inimesed näe-
vad, et tekib uus dünaamika, 
et ollakse huvitatud ka linna 
arendamisest, mitte vaid ad-
ministreerimisest, nad ei hül-
ga linna. 

Mida te arvate Vene soo-
vist kehtestada viisavabadus 
ELi ja Venemaa vahel? 

Selleks peab Venemaa 
muutma oma seadusi ja kor-
da ning muidugi ei saa seda 
teha Venemaaga nii, et Ukrai-
na ja teised riigid ei saa sa-
ma vastutuleku osalisteks. 
Ma ei kujuta ette väga mas-
silist emigreerumist Vene-
maalt välja, kui inimesed 
teavad, et saavad vabalt lii-
kuda sisse ja välja. Peab ole-
ma kindlalt fikseeritud, et kui 
sellele viisavabastusele järg-
neb liiga suur migratsioon, 
see režiim katkeb. Kui siin-
ne regioon upuks Vene mig-
rantidesse, oleks see muidu-
gi negatiivne, aga ei usu, et 

liiga palju tuldaks, eriti siia 
piirkonda. Aga sel vabadusel 
oleks hea mõju majandussei-
sule Narvas. Kui see vabadus 
tuleb, peab see olema kõigi-
le Venemaa kodanikele, mitte 
vaid mingile osale eliidist. 

Kui kurikuulsa Jörg Haide-
ri Vabaduseparteist sai valit-
suspartei ja Euroopa asus boi-
kotiteele, karistamaks Aust-
riat, asus ametlik Eesti Aust-
riat kaitsma. Kas sellised 
isikud nagu Jörg Haider on 
probleem Euroopale?

Muidugi on probleeme isi-
kutega, kes on palju hullemad 
Jörg Haiderist. Olukord võib 
pingestuda ja inimesi tapetak-
se tänavail, praegu on vaid ük-
sikjuhtumid, aga sellised asjad 
teevad murelikuks. Nii sotsiaa-
ldemokraadid kui Rahvapar-
tei (fraktsioon EPs, kuhu kuu-
lub Eestist IRL) peaks koondu-
ma ekstremismi ja rahvusra-
dikalismi vastu, sest see ei ai-
ta meie riike arengus. Eesti on 
väike, aga maailma mastaabis 
on ka Euroopa väike, peame 
hoidma kokku olulistes teema-
des ja kaitsma oma kodanike 
huve. Ekstremistide positsioo-
nid, kes on võõraste, migranti-
de ja vähemuste vastu, vähen-
davad meie võimalusi ühiste 
huvide kaitsel.

Venemaa ja Valgevene kor-
raldavad oma sõjalisi õppusi 
Balti riikide vahetus lähedu-
ses. Mida sellest arvata? 

Väga murettekitav on Pu-
tini poliitika nn lähivälismaal, 
kus ta püüab taastada kunagist 
mõju - nagu Euraasia Liidu loo-
mise katse. Sama on nimeta-
tud sõjaliste õppustega. Ka Ve-
nemaa tahaks omada sõpru ja 
nad peaksidki sõbralikult käi-
tuma, mitte looma uusi prob-
leeme - näiteks Leedu kaupa-
dele tõkkeid seades või blokee-
rides Moldova ja Ukraina too-
dangut. ELi positsioon peaks 
olema selge - peame olema su-
hetes Venemaaga pragmaatili-
sed, aga me ei saa aktsepteeri-
da väljapressimist. 

Kas ELi välispoliitika on 
piisavalt tõhus? 

Arvan, et ei ole piisavalt tõ-
hus. Me peaksime võtma glo-
baalse rolli, aga näeme, kui-
das see ei õnnestu. Peaksi-
me kõnelema ühel häälel, aga 
mitte lõhestatult. Peaks olema 
ühtsem välis-, kaitse- ja kau-
banduspoliitika.  

Hannes Swoboda. www.spe.at

"Meie ei kuule Krem-
li noote, sest seal män-
gitakse meile võõra 
"hea impeeriumi" lu-
gu, ja Kreml ei mõista 
Ida-Euroopat, sest Ve-
nemaa ajalookäsitlu-
ses on väikeste riikide 
iseseisvus alati olnud 
nõrkuse tunnuseks."

Filmimees Ilmar Raag. 

(Postimees, 23. september) 

ÄRIPÄEV leiab, et Tallin-
nas kindla võitjana kohali-
kele valimistele vastu mine-
va Keskerakonna nahaalsus 
maksumaksja raha kasuta-
misel valimiskampaania te-
gemiseks on jäänud karis-
tamatuks, sest riigil puudub 
toimiv mehhanism selle kee-
lamiseks ja keelust üleastu-
mise korral karistamiseks. 

Äripäeva hinnangul tuleb 
seadusega määratleda mak-
sumaksja raha kasutamise 
keelamine valimiskampaa-
nias. Kuni  seda keelab vaid 
hea tava, mitte konkreet-
ne seadusepügal koos kar-
mi (näiteks rahalise) karis-
tusega, pole sellele valimis-
test valimistesse korduvale 
K-kohukese tegemisele või-
malik lõppu teha. Hea tava 
järgimine eeldab nimelt sü-
dametunnistuse olemasolu, 
praktika tõendab aga, et ei 
Keskerakonna ega ka teis-
te parteide puhul ei saa sel-
le olemasolu eeldada.

Valimisreklaami raha 
peab tulema ainult erakon-
na rahakotist. Kui muu rek-
laami nime all on tehtud va-
limisreklaami, tuleb parteil 
reklaami maksumus hüvita-
da ning maksta ka kopsakat 
trahvi. Missugusesse seadus-
se trahvinõue sisse kirjutada 
ja kuidas seada muud asjas-
sepuutuvad piirid, on juba 
edasise, eelkõige juriidilise 
arutelu teema. Seal, kus eeti-
ka ei toimi, peab toimima pa-
ragrahv ja karistus.

ÕHTULEHT kirjutab, et 
valimisteni on jäänud veel 
peaaegu kuu aega, kuid tun-
dub, et vaene valija, kelle 
häält püütakse, on vähemalt 
pealinnas juba kõike näinud. 
Lennuaparaadi kasutamisest 
konkurendi närviajamiseks 
kuni tões ja vaimus koerte ja-
lutusväljaku avamiseni välja. 

Kuidagi kafkalikuks ki-
sub. Hingesopis tahaks na-
gu loota, et rohkem enam 
sellele tingeltangelile vin-
ti peale keerata pole võima-
lik. Aitab, vaese valija or-
ganism ei pruugi vastu pi-
dada. Absurdil on ka piirid. 
Teatris ju võib - kui eesriie 
langeb, plaksutad ära, võtad 
oma mantli ja lähed koju ra-
hustavat taimeteed jooma -, 
aga see siin on elu, säästke 
natukenegi.

Huvitav, mida Linnar Prii-
mägi ja tema jüngrid või kes 
tahes telgitagustes stratee-
giaid ja taktikaid välja mõtle-
vad, meie, valijate, ajupesuks 
veel ette võtta kavatsevad?

MIKS TE EI KANDIDEERI?

Narvas võib Keskerakonna kandidaatide nimekirjast 
leida enam-vähem kogu linna juhtkonna peale linnasek-
retäri.

Narva linnasekretär ANTS LIIMETS:
Ennekõike seepärast, et kuulun teise par-

teisse (Reformierakonda) ja minu erakond 
nimekirja välja ei pannud.

Mul soovitati küll kandideerida Keskera-
konna nimekirjas, kuid ettepaneku tegija ei 
olnud ise Keskerakonnast, seepärast võt-
sin seda naljana. Olen algusest peale rää-
kinud, et ma ei kandideeri nendel valimistel, sest ei ta-
ha olla peibutuspart.

Eile õhtul (Narva sügispealinnaks saamise üritusel - 
toim.) tegi Savisaar mulle samuti ettepaneku, küsides, 
millal ma reformikad maha jätan ja Keskerakonda tu-
len. Ärge lootkegi. Vastasin, et ma ei vaheta nii tihti par-
teisid. Tema muide ka mitte. 

Kui vaadata lähenevaid kohalikke valimisi, tor-
kab üha rohkem silma, et sisulist tõsist debatti 
poliitiliste jõudude vahel pole. Valijale saade-
takse primitiivseid sõnumeid ja valimisvõitlus 
piirdub heal juhul konkurendile ärapanemise-
ga stiilis: "Vali mind, sest konkurent on ju nii- 
ja naasugune."

Muidugi võib vaielda, kas poliitiliste jõudu-
de vahel peabki sügavat poleemikat olema või 
piisab labasest lubadusest jagada mingitele 
elanikkonna gruppidele raha või muid hüve-
sid, hoolida ja hoida, arendada ning edendada. 
Sekka veel lubadus keegi vangi panna.

Aga vaadates, mida tehakse võimu nimel 
näiteks Tallinnas, Eesti ihaldatuimas omava-
litsuses, tuleb tõdeda, et kohati laskutakse ik-
ka üsna labaste võteteni, mis ehk paljudel va-
lijatel valimisisu ära võtab. Ent mitte kõigil: 
kindlasti on tuntav osa valijaist need, kes nau-
divad poliitilist kõrtsikaklust ning arutavad 
mõnuga seda, kui osavalt keegi oma vastasel 
kulmu rulli lõi.

Ent sellise pealiskaudse ning lameda vali-
misvõitluse negatiivne tulemus on see, et pele-
tatakse eemale suur osa mõtlevatest ning sisu-
list avalikku debatti ootavatest valijatest, kes 
valimispäeval lihtsalt koju jäävad. Valima aga 
lähevad need, kes on ammu dogmaatiliselt mõ-
ne partei või poliitiku andunud pimesi toetajad, 
ning need, kes hindavad poliitikute asjalikkust  
vaid oskuse järgi konkurendile vastu nina vi-
rutada. Et tagajärjeks võib olla meie ühiskon-
na väärtushinnangute kvaliteedi langus, ei to-
hiks aga rõõmustada ühtegi valijat. 

Valija ja valitav on 
teineteist väärt
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ILM JÕHVIS

LÜHIDALT

POLITSEI

EESTI

RÖÖVLID TUNGISID 
KORTERISSE 

21. septembri õhtul tungisid 
tundmatud mehed Narvas Tallin-
na maanteel asuvasse korteris-
se ja peksid kaht korteri elanik-
ku. Seejärel rööviti korterist 
kolm sülearvutit ja neli mobiilte-
lefoni. Kahju on 2205 eurot. Ku-
riteos kahtlustatavana peeti kin-
ni 25aastane mees. Täpsemad 
asjaolud on veel selgitamisel.

AUTOLT VARASTATI RATTAD 

Ajavahemikus 16. kuni 21. sep-
tembrini murti Kohtla-Järvel Rin-
gi tänavas asuva eramu kõrval-
hoonesse ja varastati maasturi 
neli velge koos talverehvidega. 
Kahju on 300 eurot.

RÜÜSTATI TRAKTOR

Ajavahemikus 19. kuni 20. sep-
tembrini varastati Iisaku vallas 
Metsa küla lähedal tee ääres 
seisnud traktorist akud, 50 liitrit 
diislikütust ja automakk. Kahju 
on 500 eurot.

NARVAS ÄRANDATI HONDA

Reedel varastati Narvas Energia 
tänaval seisnud sõiduauto Hon-
da. Kahju on 1300 eurot.

VARASTATUD KÕNEKAARDIGA 
TEKITATI SUUR ARVE  

Reedel varastati Kohtla-Järvel 
Endla tänaval asuvas asutuses 
kabinetti jäetud mobiiltelefonist 
kõnekaart, mida kasutati hiljem 
ja tekitati omanikule kahju 82 
eurot.

ASTRONOOMILINE SÜGIS ALANUD. Tallinna 
linnapea Edgar Savisaar andmas Narva kolleegile 
Tarmo Tammistele üle sümboolset valitsuskeppi: 
22. septembril kell 23.44 sai Narvast astronoomili-
se kalendri järgi Eestimaa sügispealinn. Ja tõesti 
- juba ööl vastu esmaspäeva andis ilmataat kenas-
ti vihma. 

Üleantud tunnistuse kohaselt on üheks sügispea-
linna ülesandeks hoida Eestit rajude sügistormide 
eest. Linnapea Tammiste märkis, et eelmistel aas-
tatel on Narva seda ka suutnud.

Vähem kui kolme kuu pärast ehk 21. detsembril 
kell 19.11 läheb valitsuskepp Otepää kätte.

PÄEVA PILT

ILJA SMIRNOV

TEISIPÄEV. Hommikul on 
vahelduva pilvisusega ilm, 
päeval hakkab vihma sada-
ma. Puhub üsna tugev kirde-
tuul. Sooja on 9-10 kraadi.

KOLMAPÄEV. Vahelduva 
pilvisusega ilm. Puhub üsna 
tugev muutliku suunaga tuul. 
Sooja on 6-8 kraadi.

NIINA VOROPAJEVA
niina@pohjarannik.ee

Mullu enne kütteperioodi al-
gust võlgnes asulat soojus-
energiaga varustav munitsi-
paalettevõte Oru Kodu gaasi 
eest 46 000 eurot ja Eesti 
Gaas keeldus katlamajale kü-
tust andmast enne kogu sum-
ma tasumist.

Võla katteks tuli linnal 
eraldada eelarvest 30 000 eu-
rot, kuid linnavalitsus seadis 
tingimuseks, et suurte võlga-
dega majad ei saa soojust, en-
ne kui võlad on makstud. Se-
ni pole seda abinõu väikestes 
linnaosades rakendatud.

Kütteta oli oktoobris seit-
se maja, hiljem said nemadki 
sooja, välja arvatud Virmali-
se 5 asuv maja. Sealt on elani-
kud välja kolinud: mõni ostis 
teise korteri, mõnele eraldas 
linn munitsipaaleluruumi.

Linnapeaabi Oru linnaosas 
Deniss Veršinin ütleb, et see-
kord saavad külmade saabu-
des sooja kõik majad. Virma-
lise tänava maja nr 5 ei ole 
endiselt mõtet kütta, kuna 
seal keegi ei ela ega kavatse-
gi esialgu elama hakata.

Tänavu on võlg 9000 eurot
Deniss Veršinin ütleb, et 

asula elanike maksekäitu-
mine on paranenud. Enamik 
neist, kellel oli eelmise küt-
teperioodi eest kogunenud 
võlgnevus, likvideerisid sel-
le suve jooksul. Oru Kodu 
loodab, et enne selleaastase 
kütteperioodi algust laekub 
elanikelt veel umbes 2000 eu-
rot.

Võlg eelmisel kütteperioo-
dil Oru katlamajas kulutatud 
gaasi eest on praegu 9000 eu-
rot. Oru Kodu taotleb selle 
summa doteerimist linnaeel-
arvest.

KÜTE: Külmaga karistamine parandas maksekäitumist

Oru ja Sompa võlgnike arv 
kahanes

DENISS VERŠININ

Seekord saavad külmade 
saabudes kütte kõik asu-
la majad korraga.

Kohtla-Järve väikestes linnaosades, kus eel-
mistel aastatel algas kütteperiood võlgade tõt-
tu alles hilissügisel, on tänavu teisiti. Külma-
de saabudes saavad siin sooja kõik majad.

"Põhjus on selles, et soo-
juse faktiline maksumus on 
kõrgem kui see, mille linna-
valitsus omal ajal kinnitas," 
selgitab Veršinin. "Kinnita-
tud hind on 69,26 eurot/MWh 
pluss käibemaks, aga faktili-
ne hind on 72-77 eurot sõltu-
valt ühe või teise kuu tempe-
ratuuridest."

Aselinnapea Viktoria Ts-
ventarnaja sõnul tuleb linna-
valitsusel välja töötada Oru 
linnaosa doteerimise kord ja 
volikogus kinnitada ning al-
les kütteperioodi lõppedes 
kaaluda elanikkonnale uue 
gaasi hinna kehtestamist, ol-
les selle eelnevalt konkurent-
siametiga kooskõlastanud.

Võlad nõutakse 
sisse kohtus

Mullu seati ka alati sooja 
saanud sompalastele tingi-
mus: kütma hakatakse pärast 
maksegraafiku sõlmimist. 
Linnapeaabi Sompa linnaosas 
Vladimir Tužilkin märkis too-
na, et ühe kütteperioodiga on 
raske "revolutsiooni" teha ja 
et kõige raskem on muuta ini-
meste arusaama - sooja eest 
peab maksma samamoodi, 
nagu maksavad suurte linna-
osade elanikud.

Külmaga karistamine an-
dis tulemusi. "Maksekäitu-
mine paraneb aegamööda," 
ütleb nüüd Sompa Maja ju-
hatuse liige Vladimir Peter-
son. "Muidugi on veel võlgu, 
need kogunesid aastaid, aga 
me ei kavatse midagi maha 
kanda."

Sel aastal ühe või teise ma-
ja kütmisega võlgade pärast 
venitama ei hakata. Võlgni-
kega klaaritakse arved koh-
tus. "Esitasime hagid, mille 
alusel tahame sisse nõuda 
võlgu üle 40 000 euro," mär-
kis Peterson.

Möödunud sügisest alates 
ei küta Sompat enam koha-
lik katlamaja, vaid nagu suu-
ri Kohtla-Järve linnaosi VKG 
Energia, kelle soojus jõuab 
asulasse Järve linnaosast 
Sompa kaudu Ahtmesse kul-
geva uue torujuhtme kaudu.

Mullu renoveeriti Sompas 
kõik asulasisesed torustikud, 
mille soojakaod ulatusid üle 
50 protsendi. Tööde maksu-
museks eurofondide toel ku-
junes üle kahe miljoni euro. 
Sompast sai ühtlasi ainuke 
väike linnaosa, kus igas ma-
jas on soojusarvestid.

Möödunud aastal külmetasid Sompas hooletute naabrite 
süül ka korralikud maksjad: näiteks Eva Aruserva 19. majas, 
kes püüdis korteris tellistega sooja hoida. PEETER LILLEVÄLI 

TÄNAVATE ASFALTEERIMINE 
LÕPEB 30. NOVEMBRIKS

KOHTLA-JÄRVE. Ettevõtte N&V 
taotlusel pikendas Kohtla-Järve 
linnavalitsus Ahtme linnaosas Il-
majaama ja Sõpruse tänava re-
noveerimistööde tähtaega käes-
oleva aasta 30. novembrini. Alg-
selt pidid kõik tööd lõppema 30. 
septembriks. Tähtaja pikendami-
ne tulenes renoveerimise käigus 
tekkinud ettenägemata töödest, 
mis nõudsid lisaaega ja -raha 
ning mõjutasid kokkuvõttes ob-
jekti üleandmise tähtaega.

Samal ajal võttis linna komis-
jon firmalt Terrar lõplikult vastu 
Jaaniku tänava, mis asfalteeriti 
pärast seal tehtud kaevetöid.

POLITSEILE ALTKÄEMAKSU 
PAKKUJA SAI TINGIMISI 
VANGISTUSE

JÕHVI. Viru maakohus mõistis 
süüdi Sergei (47) altkäemaksu 
pakkumises politseinikule ning 
määras talle tingimisi vanglaka-
ristuse. Tänavu 28. augustil pi-
das politsei Sergei liiklusrikkumi-
se eest kinni. Autojuht palus, et 
politseinik lahendaks asja koha-
peal dokumente vormistamata, 
ning poetas politseiauto avatud 
pakiruumi 100 eurot. Politseipat-
rull pidas Sergei seepeale kinni 
ning viis arestimajja, kus mees 
ühe päeva eelvangistuses veetis. 
Kohtus tunnistas ta alkäemaksu 
andmist ning nõustus kokkulep-
pega, mille kohaselt talle määra-
ti 1 aasta ja 8 kuu pikkune van-
gistus tingimisi 18 kuu pikkuse 
katseajaga. 100 eurot, mis Ser-
gei altkäemaksuks pakkus, kon-
fiskeeriti riigituludesse.

OMAVALITSUSTE 
TULUBAAS ÜLETAB 
BUUMIEELSE TIPU

Regionaalminister esitas 
esmaspäeval valitsusele 
omavalitsusliitudega pee-
tud eelarveläbirääkimiste 
protokolli, mille kohaselt 
suureneb kohalike omava-
litsuste tulubaas järgmisel 
aastal 6,6 protsenti ning 
omavalitsuste kogutulud 
ulatuvad 1,48 miljardi eu-
roni, mis on suurem kui 
ühelgi varasemal aastal.

"Nii suur kui järgmisel 
aastal pole meie omavalit-
suste tulubaas kunagi va-
rem olnud, isegi mitte ma-
jandusbuumi kõige terava-
mas tipus," ütles regio-
naalminister Siim Kiisler 
ministeeriumi teates.

Omavalitsuse tulubaasi 
hulka arvestatakse omava-
litsusele laekuva üksikisiku 
tulumaksu osa, maamaks, 
kohalikud maksud ja tasan-
dusfondist laekuv raha. 
Kokku suureneb tulubaas 
järgmisel aastal 865 miljo-
nilt eurolt 922 miljoni euro-
ni. Ülejäänud osa omavalit-
suste tuludest moodusta-
vad mitmesugused sihtots-
tarbelised eraldised ja Eu-
roopa Liidu toetused.

Enim kasvab prognoosi 
kohaselt üksikisiku tulu-
maksu laekumine omava-
litsuste eelarvetesse. 

RIIGIKOGU HAKKAB 
PARTEIDE RAHASTAMIST 
SELGEMAKS MUUTMA

Riigikogusse esimesele lu-
gemisele saadetud era-
konnaseaduse muutmise 
seadus peaks muutma jä-
relevalve erakondade ra-
hastamise üle ühtlase-
maks ja selgemaks.

Riigikogu põhiseadusko-
misjoni esimees Rait Ma-
ruste ütles esmaspäeval, 
et erakonnaseaduse 
muutmise ja sellega seon-
duvalt teiste seaduste 
muutmise seaduse eel-
nõu ühtlustab nõudmised 
parteide rahastamise aru-
andlusele ja muudab selle 
üle tehtava järelevalve kõi-
gile erakondadele ühtla-
selt rakendatavaks.

Nõudmised kooskõlasta-
takse üldiste raamatupi-
damise standarditega, 
majandustegevuse aruan-
deid hakatakse esitama 
kvartaalselt ja need pea-
vad muutuma selgemaks, 
rääkis Maruste.

"Meil oli pikk vaidlus sel-
le üle, kas on võimalik 
eristada poliitilist tegevust 
poliitilisest välireklaamist, 
ja jõudsime järeldusele, et 
tegemist on nii-öelda või-
matu missiooniga," lau-
sus Maruste. "Erakonna 
tegevus on kogu aeg polii-
tiline ja seetõttu tuleb aru-
andlus teha põhjalikuks ja 
kvartaalseks." (BNS)
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Kesisele seeneaasta-
le vaatamata varuti RMK 
Kauksi loodusmaja näitu-
se tarbeks 176 liiki see-
ni, mida oli rohkem kui 
mullu, mil metsaandi-
dest puudust ei tulnud.

SIRLE SOMMER-KALDA
sirle@pohjarannik.ee 

Läinud pühapäeval avatud see-
nenäitusele eksponaatide kor-
jamine algab reede hommikul, 
mil Kivinõmme metsa vallutab 
12pealine seltskond eesotsas 
Virumaa seenevana Urmas 
Kajaga.  

"Kas pean võtma kõike, mis 
teele ette jääb?" uurib Avinur-
me elulaadikeskuse juhatu-
se liige Küllike Pärn, ilmetu 
pruun seen näppude vahel.

"Selliseid näotuid vöödikuid 
pole mõtet välja panna, keegi 
neid ei tunne," arvab Kaja.

Et tänavu keskendub näitus 
maitsete kõrval ka lõhnadele 
ja värvidele, manitseb seene-
giid korjama ainult ilusaid ja 
erksaid seeni: punaseid, kol-
laseid, roosasid, rohelisi, sini-
seid - seenemaailmas on esin-
datud kõik vikerkaarevärvid. 
Samuti hästi ja halvasti lõhna-
vaid eksemplare.

"Ja püüame võtta üles kõi-
ge täiega, sest mõnel seenel 
on määramistunnus all," ju-
hendab Kaja.

Giid ja retkejuht Anneli 
Bobrov Kõrtsialuse küla selt-
sist toob esimeste minutite-
ga metsaservalt välja korall-
narmiku, millel on omapärane 
narmastega viljakeha. Tõeline 
kaunitar, aga keegi on talle ju-
ba jalaga andnud. Näituse tar-
beks tuleb leida ilusam.

 "Ohhoo, see on kangesti 
kühmvöödiku moodi, üks meie 
mürgisemaid seeni," elavneb 
seenegiid Küllike Pärna jär-
jekordse leiu peale. Varem ni-
metati seda pruuni surmavalt 
mürgist seent millegipärast to-
redaks vöödikuks. Aga nagu 
ametlik nimi ütleb, tunneb sel-
le ära kübara keskel asuva te-
rava kühmu järgi.  "Kui peaks 
nimetama meie metsade ne-
li mürgisemat liiki, siis need 
oleks valge ja roheline kärb-
seseen, kühmvöödik ja jahu-
tanuk," loetleb Kaja.

"Kui ma seent katsusin, kas 
ma võin samade kätega süüa?" 
muretseb mürgiseeneleidja.

"Samade kätega pead eda-
si elama, aga vahepeal võid 
neid pesta," muheleb Kaja ja 
asub määrama järgmist lei-
du. "See on midagi huvitavat, 
aga ei oska talle nime anda. 
Arvatavasti vöödik, sest vöö-
did on jala peal, aga lõhn ei 
viita vöödiku tunnustele. Tal 
on tüüpiline heiniku lõhn, sel-
line jahune."

Üks seenenäituse korral-
daja, Alutaguse matkaklubi 

SEENEJAHT: Söögiseente korjajatel on korvid tühjavõitu, aga näitus sai rikkalik

Mets soosis seenenäituse tegijaid

juht Ingrid Kuligina asub ko-
he kahte seenemäärajat lap-
pama, aga sotti ei saa temagi. 
Õhtul on rohkem lootust, sest 
siis võetakse appi kuus seene-
raamatut.

Tasub nuusutada 
Seevastu sinipäka määrami-

ne käib sekunditega, sest val-
ge seen reedab end sellega, et 
värvub puudutamisel siniseks. 
Kaja sõnul on see söödav seen 
haruldane, kuuludes kunagi 
punasesse raamatusse, seega 
on selle korjamine taunitav. 
Aga mitmekesise näituse hu-
vides rändab ta siiski korvi.

Metsšampinjonist levib 
nuusutamisel aniisi lõhna. 
Paljud jätavad selle seene pi-
gem metsa, peljates segi ajada 
valge kärbseseenega. Valgel 

kärbseseenel jäävad eoslehed 
lõpuni valgeks, aga šampin-
jonil värvuvad tumedamaks, 
õpetab Kaja maitsval ja mür-
gisel seenel vahet tegema.  

Pärast nelja tundi seeneral-
lit hindavad Kaja ja Kuligina 
saagi nadiks. Et käia läbi või-
malikult erisuguseid elupai-
ku, jaguneb seltskond kaheks: 
osa võtab suuna Poruni ürg-
metsa ja teine grupp sõidab 
Kurtna Suurjärve äärde. Lau-
päeval kammitakse koos noor-
kotkastega Iisaku kandi met-
si. Lõpuks on saak nii küllus-
lik, et kui Kuligina loeb näitu-
sel kokku 176 liiki seeni, alus-
tab ta lugemist igaks juhuks 
otsast peale.

"Kogused on väiksemad, 
aga liigikus suurem," tõdeb ta. 
Näiteks on näitusel mullusest 

rohkem puuseeni, mida jät-
kub ka pühapäeval toimunud 
seeneperepäeval meisterda-
miseks.

Aeganõudev määramine 
Kuligina sõnul on igal aas-

tal maakonna eri paigas toimu-
val seenenäitusel enam-vähem 
samad eksponaadid, aga alati 
on erandeid. Näiteks ei mäle-
ta ta, et varem oleks väljas ol-
nud efektset ja erksavärvilist 
suur punaliudikut. 

"Kahte seent ei suutnud tu-
vastada. Ühe puhul arvasime, 
et saime teada, mis see on, aga 
määraja ütles, et Eestis teda 
ei esine, ja me ei julgenud sil-
ti juurde panna," tunnistab Ku-
ligina, lisades, et korjamine ei 
võtagi nii kaua aega kui seen-
te määramine ja näitusele sät-
timine. Nii lõppes laupäeva-
ne seenepäev kaugelt pärast 
südaööd. "Metsas käimine on 
hästi põnev ja lõõgastav. Pä-
rastine osa on ka huvitav, aga 
väsitav." 

Tänavune näitus on üles 
ehitatud nii, et eraldi stendil 
on lõhnaseened, näiteks vää-
velheinik ja lõhnav limanutt, 
küüslauk-nööbik ja kurgiseen. 
Traditsiooniliselt saab teada, 
millised seened kõlbavad söö-
giks, millised mitte. 

Et julgustada inimesi korja-
ma vähetuntud maitsvaid söö-
giseeni, on degusteerimiseks 
varutud mitu ämbritäit lehter-
kukeseeni ja musti torbiksee-
ni. Soovijad saavad neid pannil 
õli ja sibularõngastega suupä-
raseks praadida ning oma hin-
nangu anda.

Seenelised naeravad järjekordse pruuni ja ilmetu seene leidmise üle. Giid Urmas Kaja (paremal) 
soovitab sellised metsa jätta, kui neil ei ole just mõnda iseloomulikku tunnust, näiteks huvita-
vat lõhna. MATTI KÄMÄRÄ

Seenenäitus jääb RMK Kauksi loodusmajas avatuks nädalaks-
kaheks. Lahtiolek sõltub sellest, kui palju õnnestub väljapanekut 
värskendada. Näitusel näeb teiste seas ka efektseid maatähti 
(pildil). Seenepäevad korraldasid keskkonnaamet, riigimetsa ma-
jandamise keskus, Alutaguse matkaklubi ja Iisaku vallavalitsus.
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5KULTUUR

Rakvere 8, 
41532 Jõhvi , 

tel. 335 4444, 
info@pohjarannik.eeKultuur

IRINA KIVISELG
irina@pohjarannik.ee

Jõhvi vallavalitsuse, Ida-Viru-
maa integratsioonikeskuse ja 
maavanema rahvuste ümar-
laua eestvõtmisel toimuvat 
festivali tervitasid kultuurimi-
nisteeriumi asekantsler Anne-
Ly Reimaa, Ida-Viru maavalit-
suse esindaja Kaarin Vein-
bergs, Jõhvi vallavanem Tau-
no Võhmar, Ida-Virumaa in-
tegratsioonikeskuse juht Alek-
sandr Dusman. 

Avakõne pidas Poola Va-
bariigi konsul Eestis Waclaw 
Oleksy ja see pole juhuslik: 
seekordne üritus toimus Poo-
la Vabariigi saatkonna patro-
naaži all. Waclaw Oleksy tänas 
kutse eest ja väljendas toimu-
va üle siirast imetlust, soovi-
des idavirulastele traditsiooni 
jätkamist ja arendamist.  

Õigupoolest hakkas loome-
pada podisema juba hommikul 
- kella kümnest avasid uksed 
mitmed näitused, kus on esin-

FESTIVAL: Õpitubades tehti käsitööd, konverentsil arutleti kultuuriseltside tegevuse üle

Kultuuripärandi rikkused "Rahvuskultuuride loomepajas"
Jõhvi kontserdimaja oli pühapäeval tulvil vär-

ve ja inimesi - siin toimus Eestimaa rahvusvähe-
muste päevale pühendatud ja ligi kolmesaja osa-
võtjaga X Ida-Virumaa kultuuriseltside festival.

datud peaaegu kõik regiooni 
kultuuriseltsid, mida on ligi 
kolmkümmend. Ekspositsioo-
nides esindatud käsitööliike on 
raske kokkugi lugeda: puidu-
maalid, ainulaadsed piltvaibad 
ja rõivad lapitehnikas, mitme-
sugused ehted ja originaalsed 
sisustuselemendid, tikandid ja 
gobeläänid, nukud ja luksusli-
kud pitsid... 

Tätoveeringu sai 
ka vallavanem

Kõigega tutvumiseks lä-
heks mitu pikka tundi. Kuid 
aega tasus varuda ka selleks, 
et võtta osa õpitubadest, kus 
sai koos ukrainlastega amu-
lette või sakslastega nukke 
valmistada, valgevenelaste-
ga vööd punuda või poolaka-
tega lilli meisterdada, proovi-
da kätt niplispitsi kudumises 
koos Eesti pitsikudujate gildi 
esimehe Olga Kublitskajaga, 
maalida taldrikuid või meis-
terdada muid toredaid asjake-
si. Päeva algul meelitasid rah-

vast kokku tätoveeringud, mi-
da joonistasid soovijate käte-
le kiiresti Galina Maksimova 
maalistuudio õpilased Kohtla-
Järve vene seltsist. Oma ihu 
lubas kaunistada isegi valla-
vanem Tauno Võhmar...   

Ühesõnaga leidus siin iga-
le sisseastujale tegevust ja on 
tõesti kurb tõdeda, et rahvast 
oleks võinud tulla palju roh-
kem, olid ju kõik festivaliüri-
tused tasuta. Samas ei saa kur-
ta ka publiku puudumise üle - 
igavlema ei pidanud keegi.

Kolmetunnine konverents
Täpselt keskpäeval algas 

teaduslik-praktiline konve-
rents "Kultuuripärand on meie 
rahvusliku identiteedi osa ja 
alus". Ligi kolm tundi arutasid 
sellest osavõtjad mitmesugu-
seid kultuuriseltside tegevust 
puudutavaid teemasid. Kultuu-
riministeeriumi rahvakultuu-
rinõunik Eino Pedanik rääkis 
vaimu ja mõttepärandi mõis-
test ja selle hoidmisest. Ta kõ-
neles sellekohasest program-
mist ja selgitas, kuidas ja mil-
leks on vaja kirjeldada, regist-
reerida ja hoida eestimaalas-
te kõikvõimalikke oskusi. Pea-
linna restoranipidaja Angelica 
Udeküll kõneles ühest kultuu-

ripärandi tähtsamast ja huvi-
tavamast osast - toidutradit-
sioonist. Elavat huvi äratas 
Eesti brändiks ja nn eesti kiir-
toiduks sobivate toitude aru-
telu. Sõnavõttudes meenutati 
ka mullu toimunud suurt toi-
dufestivali ja Aleksandr Dus-
man esitles uudisraamatut - 
äsja trükikojast tulnud retsep-
tikogumikku, mis koostati just 
selle festivali tulemusel.

Loomepaja kümneaastast 
ajalugu tutvustasid traditsioo-

ni lätete juures seisnud inge-
risoomlaste seltsi juht Niina 
Petruhhina, kes meenutas lii-
gutavamaid hetki, ja 2007. aas-
tal eestvedajatega liitunud An-
ne Uttendorf, kelle fotoesitlus 
kajastas festivali värvikamaid 
hetki. Kogemusi jagasid pealin-
na poolakate seltsi Polonia esin-
dajad ja konverentsi lõppedes 
korraldasid nende Narva rah-
vuskaaslased ajaloolise kostüü-
mi defilee. Noored esitasid kol-
mandal korrusel mõõgavõitlu-

se etenduse. Sealsamas näida-
ti festivali "Laterna Magica" 
paremaid filme. Kahjuks oli 
publikut oodatust vähem.    

See-eest läks kell 16 ala-
nud galakontsert peaaegu 
täissaalile. Kontserdi sisus-
tasid esinemistega Ida-Viru-
maa ja Tallinna rahvuskul-
tuuriseltside artistid. Pea-
esinejaks oli Valgevene rah-
vapilliorkester Paazer'e, ke-
da publik pikka aega lavalt 
ära ei lasknud.  

Rahvusliku käsitöö meistrite pikas reas leidus meelepärast tegevust igas vanuses külalistele.
PEETER LILLEVÄLI
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Avaldame kaastunnet 
Mare perele

Elmar NARUSKI 
surma puhul.

Aksel ja Tiiu peredega

Südamlik kaastunne Marele, 
Evale ja Anderile kalli

isa, vanaisa ja vanavanaisa 
surma puhul.
Jüri perega

Pere mälestuskangas
on katkenud lõim...

Südamlik kaastunne Marele, 
Evale ja Anule isa ja vanaisa

Elmar NARUSKI
surma puhul.

Elle, Malle ja perekond Palmik

Pisarais on lillepeenar koduakna all,
leinas kodumaja seinad,
kõikal kurbus, lein...

Teatame sügava kurbusega, et lahkus meie kallis ema,vanaema ja 
vanavanaema

Helju KAARLÕP
13.08.1930-21.08.2013

Lapsed.

Ärasaatmine 28. septembril kell 13 kodust Ohakverest Illuka kalmistule.

MÜÜK

Müüa küttepuud. Tel 522 5974.

Soodsa hinnaga turba- ja saepu-
rubrikett. Veovõimalus. Tel 501 
0792, 334 0555.

Liiv, killustik, aheraine, muld, 
sõnnik (ilma saepuruta) koos ko-
haletoomisega.Väljakute ja teede 
puiste. Ehitusprahi äravedu. Hin-
nad kokkuleppel. Tel 5196 5405.

Küttepuud (saetud, lõhutud), ehi-
tuslik saematerjal. Kohalevedu. Tel 
552 5322; www.marabi.eu.

Lõhutud küttepuud (kask, lepp). 
Mõõdud tellija soovil. Kohaletoomi-
ne. Tel 5661 8913.

Lõhutud küttepuud (segapuu, 
must lepp). Mõõdud tellija soovil. 
Kohaletoomine. Tel. 5663 1360.

Kvaliteetsete küttepuude (kask ja 
lepp) müük Kiviõli piirkonnas. Tel 
511 7659.

Lääne-Virumaa Vahemetsa talu 
müüb toidukartulit "Laura" (40 
senti/kg, 40 kg kottides). Kohale-
toomisvõimalus. Tel 503 4726.

Hea sõnnik koos transpordi ja 
põllule laotamisega. Tel 523 
8574.

Oder ja odrasöödajahu. Tel 522 
5362.

Kartulit, nisu, otra ja loomajahu. 
Võimalik kohalevedu. Tel 5657 
7083.

TÖÖ

PAKUN TÖÖD

Pakume tööd SolidWorks tarkva-
ra 3D keskkonnas projekteerija-
le ja lehtmetalli stantsimispingi 
opera torile (CNC), elektrikilpi-
de-koosteelektrikule, elektriinse-
nerile. AS Jumax, Kohtla-Järve, 
Olevi 1a. Kontaktisik Aleksei Soko-
lov, tel 5332 9693.

Folie MP AS pakub tööd kogemus-
tega metsaveoautojuhtidele Ida- 
ja Lääne- Virumaal. Tel 529 3588.

Põllumajandusettevõte Järvamaal 
pakub tööd lüpsjale ja farmitööli-
sele (soovitavalt perekond). Elami-
seks 3toaline korter. Tel 533 
26945.

Pakume tööd administraatorile-
klienditeenindajale Valaste puh-
kekülas. Vajalik eesti keele oskus. 
CV saata e-posti aadressil kohvik@
valaste.eu. Lisainfo tel 503 2256.

Jõhvi Lasteaiad otsib oma kollektii-
vi eesti õppekeelega rühma õpe-
tajat. Avaldus, elulookirjeldus (ame-
tikäigu kirjeldus, CV), haridust tõen-
dava dokumendi koopia, ametiko-
hale esitatud nõuete vastavust 
tõendavate dokumentide koopiad 
saata 27. septembriks postiaadres-
sil Puru tee 15, Jõhvi või e-posti 
aadressil rutt.koster@johvi.ee. Li-
sainfo 336 6379, 520 5441.

OST

Eesti Metsavaldused OÜ ostab 
metsakinnistuid ja raieõigust. Tel 
744 6655, 528 5038.

AS Metsä Forest Eesti ostab kas-
vavat metsa, metsamaad, palki, 
paberipuitu ja küttepuitu. Tel 557 
9936.

Ostame kasvavat metsa 
ja raieõigust. 
Tel 5365 3504.

Ostame kasvavat metsa, metsa-
kinnistuid (ka tehtud raietega) ning 
metsamaterjali. Metsa ülestööta-
mine ja vedu. Tel 506 0777, OÜ 
Hansamets.

Virumaa Mets OÜ ostab metsakin-
nistuid, raieõigust ja metsama-
terjali. Metsa ettevalmistus ja ära-
vedu. Tel 5194 8201. 

METALLITAKSO: ostame ja viime 
ära vanametalli, vana põlluma-
jandustehnikat, metallkonstrukt-
sioone. Lahtilõikamine kohapeal. 
Kuulutus ei aegu! metallinvest.ee. 
Tel 5551 3157.

Ostame 
3meetriseid küttepuid. 

Tel 5365 3504.

RENT

Võtan üürile 1-, 2-, 3- ja 4toalisi 
kortereid Narvas väga hea hinna-
ga. Läbirääkimised, ettemaks. Kor-
ralik tehing. Tel 507 6764.

OST

Ostan 2- või 3toalise korteri Nar-
vas. Raha kohe! Tel 507 6764.

KINNISVARA

MÜÜK

3toaline korter (1. korrus) Iidla 
kesklinnas. Kiire! Tel 5821 7125.

KOOLITUS

Ida-Virumaa Autokool korraldab B- 
ja C-kategooria autojuhi kursu-
sed. Kursused algavad kell 17 
23.09 Tammikus ja 24.09 Jõhvis. 
Võimalik õppida automaat- ja ma-
nuaalkäigukastiga autodel. Tel 5662 
4640, 335 2154.

EHITUS

MÜÜK

Kvaliteetsed voodrilauad, põran-
dalauad (krunditud välisvoodri-
lauad). Veovõimalus. Soodsalt! Tel 
503 1859.

TEENUS

Metsaraie, metsa väljavedu ja 
metsavedu. Tel 5365 3504.

Kaardid ennustavad. 
Tel 900 1727. 24 h. 
Hind 1.09 €/minut.

Kanalisatsiooni- ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

Likvideerime kanalisatsiooni- ja 
äravoolutorude ummistusi. Nüü-
disaegne tehnika, paindlikud hin-
nad, erinevad maksevõimalused. 
Tel 5690 5968.

Komisjonikauplus HEA
võtab inimestelt müüki

kõike kodu ja aia jaoks, antiiki.
Jõhvi Kaubakeskus 

(Keskväljak 6, 0 korrus).
Tel 337 1488.

Pakume laaduri-ekskavaatori tee-
nust. Tel 5591 6652.

Transporditeenused: ekskavaa-
tor JCB-4x, autokraana (10 t), kal-
lur (15 t). Tel 553 4617.

SÕIDUKID

MÜÜK

Müüme soodsalt uusi auto-
varuosasid. Tarnime kulleri, 
SmartPosti või Cargobusiga. 
Tellige tel 525 0146 või inter-
netist www.alvadi.ee.

Küttepuud (kask, lepp, metsakuiv); 
32 €/ruum. Tel 5365 3504.

Aastaringselt kuivad kütteklotsid 
(45 l võrk; hulgi - soodushind!) ning 
pakitud turba- ja puitbrikett (alu-
sel). VEDU. Tel 520 2190, 506 
8501.

HITO KOOSSEIS MEISTRILIIGAS 

Mario Kirsimaa  1993  206 
Jarko Kool  1992  189   
Markus Laanemets  1992  192   
Siim Laur  1987  191   
Andrus Lehismets  1991  191 
Urmet Roosimägi  1995  185   
Jalmar-Joosep Saar  1993  190 
Georg Tambre  1994  196   
Edvard Trumm  1983  194  
Tõnis Uueküla  1988  201   
Janek Veedla  1988  192 
Jeff Harper  1987  203
Peatreener Priit Sternhof, treene-
rid Priit Käen ja Raul Rõõmus.  
Nime järel on mängija sünniaeg 
ja pikkus 

KORVPALL: Ida-Viru klubi alustab laupäeval meistriliiga hooaega

HITOsse saabus Ameerika 
keskmängija

ERIK GAMZEJEV 
erikg@pohjarannik.ee  

Ligemale aasta aega kestnud 
HITO keskmängija otsingud 
kandsid lõpuks vilja ööl vastu 
pühapäeva, mil klubi omanik 
Raul Rõõmus  tõi Tallinna len-
nujaama saabunud 203 cm pi-
ka Jeff Harperi Ida-Virumaa-
le. 

Korvpallist ümbritsetud 
Rõõmus seadis Harperi-

le elamiseks valmis korteri 
Kohtla-Järvel, kus iga nurk 
annab märku spordialast, mil-
lega ameeriklane tuli siia lei-
ba teenima. Nimelt on samas 
korteris ka Rõõmuse poolt pal-
jude aastate jooksul kogutud 
korvpalliteemaliste suveniiri-
de kollektsioon, mida on näida-
nud Eesti Televisioongi. 

Klubi esindaja Rene Kund-
la sõnul on Harper esimes-
tel päevadel näidanud igati 
professionaalselt suhtumist. 
"Kolm põhilist asja, mis teda 
huvitasid, olid, kas on olemas 
jõusaal, ujula ja võimalus va-
bal ajal viskeid harjutada. Tal 
oli hea meel, et siin Jõhvi spor-

Nädal enne meistriliiga tänavuse hooaja ava-
kohtumist Tallinna TTÜga saabus Ida-Viru esin-
dusklubisse ammuoodatud keskmängija Amee-
rikast, kelleks on 26aastane Jeff Harper.

dihallis on kõik need asjad ole-
mas," lausus Kundla.

Tema sõnul on Harper HI-
TOs esialgu katseajaga. Kui 
tema oskused meeskonnale so-
bivad, sõlmitakse temaga le-
ping terveks hooajaks. 

Samal ajal kaalub HITO 
veel ühe keskmängija kaasa-
mist. Tegemist on 205 cm pika 
19aastase noormehega Mosk-
va oblasti Trinta spordikoo-
list, kes ise ning kelle vane-

mad on huvitatud Eesti liigas 
mängimisest, et leida korvpal-
lurikarjäärile uusi väljundeid. 
Seni puudub aga HITO treene-
ritel selgem ülevaade noorme-
he võimetest.  

Esimene mäng laupäeval 
Eelmise hooajaga võrrel-

des on põhimängijatest HI-
TOst lahkunud mängujuht 
Sander Saare, kes liitus Rak-
vere Tarvasega. Andres Sõbra 
juhendatavas mulluses pronk-
simeeskonnas saab Saare rol-
liks ilmselt puhkuseandmine 
33aastasele leedulasest Euroo-
pa meistrile Giedrius Gusta-
sele, kes Rakvere meeskonna-
ga hiljuti liitus. Ääreründaja 

kohal tegutsenud Artur Saa-
riste mängib sel hooajal Valga 
meeskonna eest. 

HITOsse naasis aga 25aas-
tane oma klubi tagamängija 
Janek Veedla, kes on viimas-
tel aastatel mänginud mada-
lamatesse liigadesse kuulunud 
klubides.   

HITO alustab hooaega sel 
laupäeval, kui kell 18 kohtu-
takse Jõhvi spordihallis Tal-
linna TTÜga, keda juhendab 
olümpiavõitjast Eesti koondi-
se peatreener Tiit Sokk.  

Järgmisel reedel ollakse võõr-
sil vastamisi selleks hooajaks oma 
ridu veelgi tugevdanud Rakvere 
Tarvasega. Päev hiljem tuleb pi-
dada kodumäng Valgaga. 

Jeff Harper tegi juba eile tutvust HITO kodusaaliga Jõhvi spor-
dihallis.  PEETER LILLEVÄLI

Sillamäe Kalev sai laupäeval 
hooaja viienda kaotuse, jää-
des võõrsil 0:1 alla Tallinna 
Infonetile.

Et Ida-Viru klubi lähim 
ohustaja Tallinna Flora ei 
suutnud samas voorus Paide 
vastu enamat viigist, jäi Ka-
lev endiselt tabelis kolman-
dale reale. Edu Eesti palju-
kordse meistri ees on ühe 
vähempeetud mängu juures 
kaks punkti.

Sillamäe Kalevi peatree-
ner Sergei Ratnikov pel-
gas juba enne kohtumist, et 
kunstmurul toimuv  mäng In-
fonetiga kujuneb väga ras-
keks, ning ta ei eksinud.  

Infonet läks 19. minutil 
juhtima ja kuigi teisel pool-
ajal olid Kalevi rünnakud 
märksa teravamad, jäi viigi-
värav löömata. 

Et tabeli tipus olevad Tal-
linna Levadia ja Nõmme Kal-
ju olid samas voorus võidu-
kad, libisesid nii hõbeda kui 
kullakoha püüdmine kaheksa 
vooru enne meistrivõistluste 
lõppu Kalevil veelgi rohkem 
eest ära. Kaljust lahutab 8 ja 
Levadiast 13 punkti. 

Täna õhtul kell 17 mängib 
Kalev kodustaadionil viimas-
tes voorudes üha paremasse 
hoogu läinud viiendal kohal 
asuva Paide linnameeskonna-
ga. Kaks eelnevat omavahe-
list mängu on Sillamäe võit-
nud 3:0, kuid üks Kalevi sel-
le hooaja viiest kaotusest pä-
rineb just Paidelt, kui esime-
ses ringis jäädi alla 1:2.  

Sillamäe abitreener Va-
dim Dobiža tõdes mängueel-
ses kommentaaris, et  Paide 

on tugev pähkel. "Paide eri-
neb teistest oma kõrge mees-
konnavaimuga. Meie pea-
ülesanne on võidelda võidu 
eest, eriti kodumängudes, 
kus meid toetavad meie fän-
nid ja pealtvaatajad," sõnas 
ta.  

Narva Trans sai laupäe-
val aga tähtsa võidu meist-
riliigasse püsimise seisuko-
hast. Võõrsil alistati 2:1 lä-
hikonkurent Tartu Tamme-
ka ja sellega teenitud kolm 
punkti lennutasid mulluse 
pronksimeeskonna hoobilt 
üheksandalt kohalt seitsmen-
daks. Transi väravad lõid Ta-
nel Tamberg ja Vitali And-
rejev.

Võidust hoolimata oli Tran-
si peatreener Valeri Bond-
arenko oma meeskonna suh-
tes  endiselt väga kriitiline. 
"Väga raske mäng! Lihtsad 
eksimused mõlemalt poolelt 
- need loovad alati midagi 
vastasele. Kui kumbki tiim 
ei suuda mängida väga loovat 
jalgpalli, siis on raske üldse 
mängida. Mäng oli rohkem 
lõhkuv. See pole juhuslik, et 
mõlemad tiimid on samal ta-
semel, samadel punktidel ja 
tabeli põhjas. Loomulikult 
olen rahul, et võtsime kolm 
punkti - see on ainuke posi-
tiivne asi," sõnas ta Soccer-
netile.  

Laupäeval võtab Trans ko-
dustaadionil vastu liiga liidri 
Tallinna Levadia. 

Trans on praegu 27 punk-
tiga seitsmes, ent nii Tallin-
na Kalev kui Tartu Tamme-
ka jäävad maha kõigest ka-
he punktiga.    (PR)

Kalev kaotas, kuid püsib 
pronksikohal
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Eesti rahvusballeti kunstili-
ne juht Toomas Edur ütles 
Põhjarannikule, et suure sün-
nipäeva puhul tutvustatakse 
gala kaudu Jõhvis, Pärnus, 
Paides ja Tallinnas paremaid 
tükke ja esinejaid. 

"Oleme uhked, et ballett 
on Eestis nii kaua olnud ja 
arenenud. Meil on balleti-
kool, mis kasvatab järelkas-
vu. Meil on lavastajad, na-

gu Mai Murdmaa, Marina 
Kesler ja mina ise. Eriti hea 
meel on tulla galaga Jõhvi, 
kus kohalik balletifestival 
näitab, et balletti austatak-
se ja tähistatakse. Kui meid 
sellele festivalile kutsutak-
se, oleme alati rõõmsad," üt-
les Edur. 

Teiste seas astuvad bal-
letigalal üles Luana Georg, 
Sergei Upkin, Eve Andre-
Tuga, Anatoli Arhangelski, 
Olga Rjabikova, Galina Ro-
humaa, Gabriel Davidson, 

Sergei Upkin, Michele Pel-
legrini. Esimest korda Ees-
tis näeb Hans van Meneni 
numbrit Erik Satie muusi-
kale "Trois Gnossiennes". 
Eduri sõnul astuvad Jõh-
vis üles kõik kaasaegse ko-
dumaise balleti tähed - kes 
just parajasti trauma käes 
ei vaevle. 

Kui tänavu tähistati Es-
tonia maja 100. sünnipäeva, 
siis Eesti balleti sünnipäe-
vaks peetakse 1918. aastat, 
mil Estonia juures tuli kok-
ku esimene balletitrupp, mis 
koosnes neljast liikmest. Esi-
mese etenduseni jõuti 1922. 
aastal ja selleks oli "Coppé-
lia" lavastus.

Etendus "Eesti ballett 95" 
toimub Jõhvi kontserdima-
jas neljapäeval, 26. septemb-
ril kell 19. Pileti hind 10, 15, 
20 eurot.

Jõhvis tähistatakse kodumaise 
balleti juubelit

Jõhvi kontserdimajas näeb 26. septembril Ees-
ti balleti 95. aastapäeva balletigalat, kus rahvusbal-
lett esitab ühes kõigi meie balletitähtedega katken-
deid repertuaaris olevatest ballettidest, nagu Tšai-
kovski "Luikede järv" ja "Pähklipureja", Helimetsa 
"AEG", Prokofjevi "Tuhkatriinu", Eduri/Aintsi "Mo-
digliani - neetud kunstnik" ning Hyndi "Rosalinde".

Estonia rahvusballeti galal näeb ka soolot balletist "Bajadeer". OPERA.EE 

LINNAL KÄISID REWIDENDID

Nädala alul peeti Narwa linna 
asjaajamises põhjalikumat 
rewideerimist, mispuhul kohal 
wiibisid ka riigikontrolli esinda-
jad. Rewidendid olid huwitatud 
eriti awalikest töödest, milliste-
le pöörati üksikasjalikku tähe-
lepanu. Koos linnapea J. Lut-
suga käidi läbi muuseas ka 
lõik möödunud aastal lahti-
kaewatud Narwa maaalused 
käigud, et näha, kuiwõrd palju 
on kulutatud nende kordasead-
miseks summasid. Samuti sõi-
deti läbi kõik linna poolt korral-
datud tööd. Riigikontroll jäi kõi-
gi töödega rahule ja ei leidu-
nud linna asjaajamises ühtegi 
arwet, millist rewidendid po-
leks kinnitades tunnustanud.   

Mis puutub Narwa maaalus-
tesse käikudesse, siis tea-
tawasti osa neist seati kewa-
del korda ja awati turistidele 
waatamiseks. Nagu selgunud, 
on suwe jooksul käinud neis 
niipalju maksulisi külastajaid, 
et maaaluste käikude korda-
seadmine ja awamine end 
enam kui tasub. (Alutaguse 
Teataja, 23. september 1933)

UNISTUS JÕHVI 
SPORDIHOONEST HAKKAB 
TEOKS SAAMA

Eile keskpäeval pandi nurgaki-
vi Jõhvi eesti gümnaasiumi 
uuele spordihoonele, millest 
kohalikud spordisõbrad on 
unistanud aastakümneid. 
Nurgakivi paneku ajaks olid 
ehitajad tulevase sporditempli 
esimesed sarikad juba püsti 
ajanud. Nende hinnangul käib 
sellist tüüpi hoone "skeleti" ra-
jamine kiiresti, märksa enam 
võtavad aega sisetööd. Spordi-
hoone peaks valmima järgmi-
se aasta augusti lõpuks. Spor-
dihoones saavad olema palli-
mängude ja raskejõustikusaal 
ning tribüün, mis mahutab 630 
pealtvaatajat. (Põhjarannik, 
24. september 2008)

AJA LEHT

Kolmandat aastat toimuvas 
kõikidele ujumissõpradele 
mõeldud Mäetaguse ujumis-
sarjas on täna õhtul kavas sel-
le hooaja kuues etapp.

Suvepuhkuselt naasnud sar-
jas on täna kavas 100 m dis-
tants ja nagu tavaks võib selle 
läbida vabalt valitud tehnikas. 
Start on avatud kella 18-20.

Maikuus peetud etapil võit-
sid omas vanuseklassis Oleg 
Šapovalov, Merlin Sepp, Ro-
bert Juuse, Imbi-Indi Deljan-
tintšuk, Joonatan Hallik, Ilo-
na Põld, Sergei Žarikov ja Dia-
na Berg.

Kokkuvõttes lähevad igal 
võistlejal arvesse kaks 50 m 
aega ja üks 100 m tulemus ehk 
koondarvestuses tulemuse saa-
miseks ei ole hilja sarjaga liitu-
da veel praegugi, kuna kavas 
on lisaks tänasele 100 m etapi-
le veel üks 100 m etapp (26. no-
vembril) ja kaks 50 m etappi 
(29. oktoobril ja 17. detsemb-
ril).

Rohkem infot saab sarja koh-
ta internetist aadressilt www.
maetagusesport.ee, kust leiab 
ka senipeetud etappide proto-
kollid.

RENE KUNDLA

Mäetaguse ujumisteisipäevakutel saavad osaleda nii suured kui 
ka väikesed. RENE KUNDLA/pildid.sportiv.ee

Jätkub Mäetaguse 
ujumise seeriavõistlus

Inimestel, kellel on nähtavad 
tätoveeringud, on märksa 
väiksem võimalus tööd leida, 
kuna tööandjad eeldavad veel 
praegugi, et tätoveeritud ini-
mesed on "kurikaelad ja narka-
rid", selgus värskest Šotimaal 
läbi viidud uuringust.

Tööandjad muretsevad eel-
kõige sellepärast, mida nende 
asutuse külastajad tätoveeri-
tud töötajatest arvata võivad, 
vahendab Daily Mail.

Uuringu eestvedaja, St And-
rewsi ülikooli ekspert Andrew 
Timming intervjueeris 14 ette-
võtte juhte, kes on tegevad ho-
tellinduses, panganduses, lin-
navolikogus, vanglas, ülikoo-
lis ja raamatuäris. Neist suu-
rem osa suhtus tätoveeringu-
tesse negatiivselt. "Arvati, et 
keha katvad nähtavad täto-
veeringud on stigma," lausus 
dr Timming ning lisas, et töö-
andjad ise võivad isegi täto-
veeringutesse hästi suhtuda, 
kuid see pole kõige olulisem - 
loeb see, kuidas suhtuvad neis-
se kliendid.

Üks meessoost värbaja tun-
nistas, et ta ei palkaks kohe 
kindlasti tätoveeringuga ini-
mest. Ühe naissoost tööandja 
sõnul muudavad tätoveerin-
gud inimese välimuse räpa-
kaks. Teised mainisid, et kui 
tätoveeringuga tööotsija on in-
tervjuult lahkunud, hakatak-
se selle üle kohe kolleegidega 
arutama.

Näiteks on Londonis kor-
da pidav Metropolitan Police 
keelanud personalil teha näh-
tavasse kohta tätoveeringud, 
kuna need "kahjustavad polit-
seinike kuvandit".

Timmingu sõnul muretse-
sid juhid, et kliendid võivad 
tätoveeringuga töötajat pida-
da eemaletõukavaks, maitse-
tuks ja lohakaks. Sellegipoo-
lest ei olnud mitte kõik värba-
jad täielikult neile vastu. Tim-

Tööandjad tätoveeringuga 
inimesi pigem ei palka

ming sõnas, et palju oleneb te-
gevusvaldkonnast. Ta tõi näite, 
et ühe vangla juhi sõnul võivad 
tätoveeringud isegi kasuks tul-
la, kuna aitavad luua sidet van-
gidega.

Uuringust selgus ka, et töö-
andjatele on oluline, kus täto-
veering asub ja kas sellel on tä-
hendus. Mõned tätoveeringud on 
tööandjatele lihtsalt vastuvõe-
tamatud.

Väga paljud kuulsused on end 
lasknud tätoveerida ning nende 
eeskujul teevad seda ka noored. 
See on märk, et ühel päeval saa-
val nähtavad tätoveeringud töö-
otsijale üheks peamiseks takis-
tuseks tööleidmisel. (Postimees.
ee)

Tätoveeringud võivad saada 
tööotsijale tööleidmisel üheks 
peamiseks takistuseks. SCANPIX 
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Kas lihtsalt 

kokkusattumus?

Registreeruge aadressil 

www.seb.ee/arinoustamine või telefonil 665 5100

Enne lepingu sõlmimist tutvuge tingimustega 

www.seb.ee ja vajadusel küsige lisainfot pangakontorist.

Või siiski mitte. AS Remeksi Keskus suurendas 
eelmisel aastal tänu uutele Eesti ja ekspordiklientidele 
tootmismahtu 27%. Koostöös SEB-ga leiti sobiv 
finantseerimislahendus rasketehnika soetamiseks.

Sellel aastal külastab SEB nõustamismeeskond ligi 
1000 ettevõtet. Registreeruge nõustamisele ja 
leiame koos lahendused, mis aitavad saavutada 
kõrgemaid eesmärke.


